
رکوردشکنی تابلوی »بوتیچلی« در حراجی ساتبیزایران زیبای من؛ موضوع عکاسی کودکان و نوجوانان هرمزگانی
گروه فرهنگ و هنر - همزمان 
بــا چهل و دومین ســالگرد پیروزی 
شــکوهمند انقلاب اسلامی کودکان 
و نوجوانــان هرمزگانی تصاویری از 
ایران زیبا را در قالب فعالیت عکاسی 
ثبت می کنند. ایران زیبای من، عنوان 
پویش پنج شــنبه های عکس کانون 
اســت، که از  ۱۲ بهمن ماه هم زمان 
با آغاز چهل و دومین سالگرد پیروزی 
شــکوهمند انقلاب اسلامی منتشر 

می شود.
به گفته نماینده انجمن عکاسان 

نوجوان هرمزگان، اعضا ۷ تا ۱۷ سال 
و اعضــای ارشــد ۱۸ تــا ۲۲ کانون 
پــرورش فکری می تواننــد در این 

فراخوان عکاسی شرکت نمایند.
فاطمه غفاری سروستانی افزود: 
این پویش در قالب پنج شــنبه های 
عکس و با موضوع جاذبه های طبیعی 

و گردشگری ایران برگزار می شود.
وی اظهــار کــرد: پویش ایران 
زیبای من، با هدف گسترش فرهنگ 
میهن دوستی و افزایش خودباوری در 
اعضا اجرا می شــود.  نماینده انجمن 

عکاســان نوجوان هرمزگان گفت: 
در بخــش ویژه ی پویش عکاســی 
ایران زیبای من، کلیه کارشناســان و 
مربیــان فرهنگی هنری و ادبی کانون 
پــرورش فکری می توانند شــرکت 
نمایند. منتخبــی از این آثار در طول 
ایــام الله دهه فجر ۹۹ در  نمایشــگاه 
 مجازی در صفحه انجمن به نشــانی
  anjoman_akkasi_hormozgan@و 
بخش گالری سایت کانون هرمزگان 
  hormozgan.kpf.ir بــه آدرس

بارگذاری می شود.

گروه فرهنــگ و هنر - یکی 
از تابلوهای »ســاندرو بوتیچلی« در 
حراجی ساتبیز بالای ۹۲ میلیون دلار 
چکش خورد و رکورد بالاترین بهای 
پرداخت شــده برای آثــار این نقاش 
معــروف ایتالیایــی در حراجی های 

هنری را شکست.
تابلوی ، پرتــره مرد جوانِ قابِ 
 Young Man( مــدور به دســت
از   )Holding a Roundel
ساندرو بوتیچلی در یک حراجی در 
نیویورک به قیمت ۹۲ میلیون و ۲۰۰ 

هزار دلار به فروش رســید و رکورد 
جدیدی برای این نقاش سرشــناس 

دوران رنسانس به جا گذاشت.
مرد جوان قاب مدور به دســت 
که در سال ۱۴۷۵ میلادی کشیده شده 
اســت، در واقع دو اثر هنری را در دل 
خــود دارد؛ جوان نجیب زادهِ تابلو را 
بوتیچلی رســم کرده اما قابی که این 
جوان از چهره یک قدیس به دســت 
دارد یک اثر قرن چهاردهمی منسوب 
به بارتولومئو بولگرینی نقاش سبک 
گوتیک اهل سیه نا اســت. این تابلو 

یکی از سه پرتره ای است که از خالق 
پریماورا و زایــش )تولد( ونوس در 
مالکیت مجموعــه داران خصوصی 

قرار دارد.
کریستوفر اپاستل رئیس بخش 
اساتید قدیمی نقاشی حراجی ساتبیز 
در نیویــورک در خصــوص این اثر 
می گوید: این تابلو نه تنها یک نقاشی 
استثنایی بلکه مظهر زیبایی و سرآغاز 
بخــش عمده ای از تمــدن غرب نیز 

هست.
در حراجــی که پنجشــنبه )۹ 

بهمن( به صورت مجازی برگزار شد، 
دو خریدار بر سر تصاحب این تابلو با 

هم رقابت کردند. 
قیمــت تخمینی ایــن تابلو ۸۰ 
میلیون دلار تعیین شــده بــود اما در 
نهایت ۱۲ میلیــون و ۲۰۰ هزار دلار 
بیشتر فروش رفت. از  سال ۲۰۱۷ که 
تابلوی ســالوادور موندی از لئوناردو 
داوینچــی به قیمت ۴۵۰ میلیون دلار 
فروختــه شــد، این بالاتریــن مبلغ 
پرداخت شده برای یک اثر کلاسیک 

در حراج های هنری بود.  

دبیر اجرایی جشنواره موسیقی نواحی عنوان کرد:

9 فرهنگ و هنر

گروه فرهنگ و هنر - ســورج 
یاســایی در ابتدا گفت: سه سال پیش 
وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی طرحی 
را مبنی بر ادغام انجمن های هنری مطرح 
کرد که البته به علت موضع گیری هایی 
که در راستای این طرح صورت گرفت، 
ظاهرا این طرح در آن زمان لغو شــد. 
ولی اکنون دو ماهی اســت که طرحی 
عجولانه برای ثبت انجمن ها با عنوان 
و به شــکل موسسات فرهنگی هنری 
مطرح شده اســت. در این طرح آمده 
اســت که باید با برگزاری انتخابات، 
رئیــس و هیات مدیره انجمن ها از بین 

هنرمندان هر استان انتخاب شوند.
یاسایی ادامه داد: این ساختار جدید 
شاید در نگاه اول ساختاری دموکراتیک 
به نظر برسد که قرار است امور موسیقی 
هر منطقه به اهالی موســیقی همان جا 
سپرده شــود اما ابتدایی ترین اصل در 
یک تشــکلِ مبتنی بر رأی و انتخابات، 
مشــخص بودن دقیق شرایط انتخاب 
کنندگان و انتخاب شــوندگان است 
که متاسفانه در این مورد، اساساً چنین 

شرایطی تبیین نشده است.
او یادآور شد: سال ۱۳۹۸ انجمن 
موســیقی ایران با هدف شناخت دقیق 
و تعیین ســطح اعضای جامعه بزرگ 

موســیقی کشــور اقدام به طراحی و 
رونمایی از ســامانه ای بــه نام »بامک« 
)بانک اطلاعات موســیقی کشــور( 
کرد. قرار بود تمام کسانی که در حوزه 
موسیقی کشور فعالیت می کنند، بتوانند 
داخل سامانه ثبت نام کرده و رزومه خود 
را به ثبت برسانند. این سامانه دارای یک 
بخش حرفه ای بود که قســمتی از آن 
توسط انجمن موسیقی استان ها راستی 
آزمایی می شــد و قسمتی دیگر توسط 

انجمن مرکــزی و وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی. بدین صورت مشخص 
می شد در هر استان چه تعداد هنرمند و 
در چه سطحی فعالیت دارند. قرار بود 
پس از شــکل گیری سامانه، انتخابات 
انجمن ها به صورت الکترونیکی از بین 
اعضایی که در بامک تأیید شده بودند، 
برگزار شود؛ اما همراهی نکردن مدیران 
به دلایل نامعلوم، این طرح را که مراحل 
عضوگیــری هم در آن در بســیاری از 

اســتان ها انجــام گرفته بــود، ناتمام 
گذاشــت. طرحی که اکنــون وزارت 
فرهنگ و ارشــاد مطرح کرده، عملی 
نیســت؛ زیرا اگر قرار است که رئیس 
و اعضــای هیات مدیره هر موسســه 
فرهنگــی از بین هنرمندان اســتان ها 
انتخاب شــود، چه کسی قرار است به 
چه صورتی صلاحیت این افراد را تأیید 

کند؟
یاســایی بیان کرد که بی شــک 

نتیجه این سیاســت وزارت فرهنگ و 
ارشاد اسلامی تضعیف ساختار رسمی 
انجمن های هنری و محدودسازی آنها 
اســت که در نهایــت لطمه آن متوجه 
موســیقی نواحی و ردیف دستگاهی 
خواهد بود. او ادامه داد: در ســال های 
اخیر اگر در اســتانی کنسرت موسیقی 
نواحــی اجرا می شــود، بــا حمایت 
انجمن های موســیقی بوده است؛ این 
درحالی اســت که انجمــن ها بودجه 
خاصی از دولــت دریافت نمی کنند؛ 
به عنوان مثال انجمن موســیقی استان 
کرمان که ۱۳ دوره جشــنواره موسیقی 
نواحــی را در این اســتان برگزار کرده 
است، در سه سال گذشته تنها ۱۰ میلیون 
تومان از مرکز دریافت کرده اســت، با 
این حال به عنوان یک انجمن رســمی 
توانســته اســت با خیلی از هنرمندان 
بــزرگ برای حضــور در کارگاه های 

تخصصی و آموزشی رایزنی کند.
با تمام این موارد نمی دانم که 
بر اساس چه سیاست هایی قصد 
جمع کردن انجمن های موسیقی 

را دارند!
مســئول انجمن موسیقی استان 
کرمــان تصریح کرد: گفته می شــود 
کــه قصد دارند با ادغــام انجمن های 
موسیقی به ســمت خصوصی سازی 
بروند، درحالی که همــه می دانیم که 
موسیقی ردیف دستگاهی و نواحی به 
حمایت دولت نیاز دارد. اگر قرار باشد 
انجمن موسیقی استان به یک موسسه 
فرهنگی هنری تبدیل شــود، مجبور 
خواهد بود برای درآمدزایی به سمت 
برگزاری کنســرت های پــاپ برود و 
عملًا دیگر حمایت از موسیقی نواحی 
و ردیف دستگاهی که در ساختار فعلی، 
اولین و مهمترین وظیفه انجمن هاست، 
محلی از اعراب نخواهد داشت. در سه 
دهه گذشــته مجموعه ای از بهترین و 
ارزشــمندترین آثار مکتوب و صوتی 
در حوزه موســیقی نواحی و موسیقی 

ردیف، دســتگاهی توســط انجمن 
موســیقی ایران انتشــار یافت. چنین 
تلاشــی نام و برند انجمن موســیقی 
را به عنــوان یکی از درخشــان ترین 
تشکل های موســیقایی کشور مطرح 
کرد، بی شــک برای تــداوم حرکت 
درخشــان انجمن در سال های گذشته 
لازم اســت تا سیاســت ها و نقشه راه 
انجمن، توسط گروهی از متخصصین 
بازتعریف شود، اما متاسفانه ظاهراً در 
این مورد نیز مانند موارد دیگر، مدیران 

بدنبال تاسیس ساختاری جدید هستند. 
در سال گذشته و پیش از شیوع بیماری 
کووید ۱۹، جدای از جشنواره موسیقی 
نواحی، ۱۳ شــب کنســرت موسیقی 
نواحی به کمک انجمن های موسیقی در 
کرمان و شهرهای دیگر کشور برگزار 
کردیم؛ کنســرتهایی که هیچ موسسه 
خصوصــی با نگاه هزینــه و فایده به 

سراغشان نمی رود.
بــرای کمک بــه هنرمندان 

موسیقی نواحی چه کرده اید؟
در ادامه گفت وگو این مســئله را 
مطرح کردیم که بســیاری از هنرمندان 
نواحی با شــیوع کرونا با مشــکلات 
معیشــتی زیادی رو به رو شــده اند. 

برای کمک به ایــن افراد چه کارهایی 
می توان انجام داد؟ پاســخ داد: در یک 
سال گذشــته به عنوان انجمن استان 
کرمان تــلاش کرده ایم در مواردی که 
نیاز جدی وجود دارد، به سرعت عمل 
کنیم. تهیه بســته های کمک معیشتی و 
چند مرحله توزیع آنها در سال جاری از 
همین موارد بود. موارد خاص و بسیار 
فوری هم اتفاق می افتد؛ به عنوان مثال 
در استان خراسان یک مورد خاصی بود 
که انجمن موســیقی ایران با همه توان 

ورود کرد. اما در کل، انجمن موسیقی 
مهمترین وظیفه خــود را تلاش برای 
کمک به جامعه موسیقی در عین حفظ 

کرامت اعضا می داند. 
با این نــگاه در انجمــن کرمان 
جشنواره اینستاگرامی تعریف و تلاش 
کردیم تا بودجه ای برای جشنواره تأمین 
و بتوانیــم به بهانه حضور هنرمندان در 

جشنواره هدیه ای به آنها تقدیم کنیم.
چرا جشــنواره موســیقی 

نواحی را به نام کرمان زده اند؟
در بخش پایانی، این مســاله را با 
یاسایی مطرح کردیم که گفته می شود 
کرمان جشنواره موســیقی نواحی را 
مصادره کرده اســت. تا چه حد به این 

امر قائل است؟ چرا جشنواره به صورت 
گردشی در هر دوره در یک استان برگزار 
نمی شود؟ بیان کرد: جشنواره به بودجه 
ســنگینی نیاز دارد، در جشنواره ای که 
امســال برگزار شد، وزارت فرهنگ و 
ارشاد اســلامی هیچ بخشی از بودجه 
جشــنواره را پرداخت نکــرد و کلیه 
بودجه را خود استان کرمان تأمین کرد. 
سال گذشــته نیز ۷۰ درصد از بودجه 
جشنواره را استان کرمان پرداخت کرد. 
از طرفی این مســئله همانند این است 
که بگوییم چرا جشــنواره فیلم کن، در 
کن برگزار می شود. در واقع جشنواره 
موســیقی نواحی کرمــان به یک برند 
تبدیل شده است و برخی آن را به عنوان 

جشنواره موسیقی کرمان می شناسند.
او ادامه داد: بیش از ۲۰ سال پیش 
اولین دوره جشنواره که در کرمان شکل 
گرفت، هیچ استانی مسئولیت برگزاری 
آن را به عهــده نمی گرفت. در نهایت 
آقای درویشــی به استان کرمان آمدند 
و با اســتاندار صحبت کردند و کرمان 
پذیرفت که این جشــنواره را با شرایط 
مد نظر آقای درویشی برگزار کند. چند 
سالی جشنواره تعطیل شد تا اینکه قرار 
شــد به عنوان بخشی از جشنواره فجر 

برگزار شود. 
مدتی بعد کرمان پیشنهاد برگزاری 
دوباره آن را داد و وزارت ارشــاد یک 
تفاهم نامه در این راســتا با کرمان امضا 
کرد. این جشــنواره در کرمان جا افتاده 
اســت و خیلی از هنرمندان هر دوره از 
فروردین پیگیر برگزاری آن هستند. این 
جشنواره و سرنوشتش به تلاش جمع 
کثیری از هنرمندانِ نجیب نواحی کشور 

گره خورده است.
بی شــک بــرای من بــه عنوان 
کوچکترین عضو جامعه موسیقی آنچه 
اهمیت دارد، موسیقی است. امیدوارم 
سرنوشــت جشنواره های هنری مانند 
آنچــه بــر انجمن ها مــی رود، دچار 

تصمیمات شتابزده و مقطعی نشود.

مسؤول انجمن موسیقی استان کرمان و دبیر اجرایی جشنواره موسیقی نواحی، با انتقاد از »تصویب طرح ادغام انجمن های هنری 
از سوی وزارت ارشاد« که به زعم او به دلیل عجولانه انجام شدن، به حذف انجمن های موسیقی منجر می شود، تاکید کرد: این در حالی است که 

در این سال ها اگر در استانی کنسرت موسیقی نواحی اجرا شده، با حمایت انجمن های موسیقی بوده است.

سه شنبه 14 بهمن1399، 19 جمادی الثانی 1442 ،2 فوریه 2021، شماره 3670، صفحه

یاســایی بیان کرد که بی شــک نتیجه این سیاست وزارت 
فرهنگ و ارشاد اسلامی تضعیف ساختار رسمی انجمن های 
هنری و محدودسازی آنها است که در نهایت لطمه آن متوجه 
موســیقی نواحی و ردیف دستگاهی خواهد بود. او ادامه داد: 
در ســال های اخیر اگر در استانی کنسرت موسیقی نواحی 
اجرا می شود، با حمایت انجمن های موسیقی بوده است؛ این 
درحالی اســت که انجمن ها بودجه خاصی از دولت دریافت 
نمی کنند؛ به عنوان مثال انجمن موســیقی استان کرمان که 
۱۳ دوره جشنواره موسیقی نواحی را در این استان برگزار 
کرده اســت، در سه سال گذشــته تنها ۱۰ میلیون تومان از 
مرکز دریافت کرده اســت، با این حــال به عنوان یک انجمن 
رسمی توانســته اســت با خیلی از هنرمندان بزرگ برای 
حضور در کارگاه های تخصصی و آموزشــی رایزنی کند.

تصویب »عجولانه« طرحی که 
به ضرر موسیقی نواحی است

عکس: جعفر همافر
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